
عضو شورای شهر تهران خبر داد:

 تذکر کتبی شورا به شهرداری
 درباره قرارداد با قرارگاه خاتم

میراث خبر| ش��هرداری ته��ران دوم خرداد 
امس��ال تفاهم نامه ای به ارزش 20 هزار میلیارد 
توم��ان با ق��رارگاه خاتم الانبی��اء تومانی منعقد 
کرد تا بخ��ش اعظم��ی از پروژه ه��ای عمرانی 
ش��هر توس��ط س��پاه انجام ش��ود. م��دت این 
قرارداد 4 س��ال اس��ت و به طور متوسط سالانه 
5 هزار میلیارد توم��ان از پروژ ه های ش��هرداری 
ب��ه ق��رارگاه خات��م الانبی��اء واگ��ذار خواه��د 
 ش��د که نزدیک ب��ه تمام��ی بودج��ه عمرانی 

شهرداری است. 
 ش��هرداری برای این قرارداد ب��زرگ نه تنها از 
شورای ش��هر اجازه نگرفت بلکه حتی به اعضای 
شورای ش��هر خبر هم نداده بود.  برخی اعضای 
ش��ورای ش��هر تهران ازجمله غلامرضا انصاری، 
عضو کمیس��یون برنامه و بودجه شورا معتقدند 
قراردادهای با این حجم باید ابتدا در شورای شهر 
به تصویب برسند و می پرسند »چرا نباید پروژه ها 
را به طور مستقیم به بخش خصوصی واگذار کرد 
 و اجازه داد ش��رکت های خصوصی امکان رشد 

داشته باشند«؟
 انص��اری با تأکید ب��ر این نکته ه��ا می گوید: 
تفاهمنامه 20 هزار میلیارد تومانی ش��هرداری و 
سپاه از نگاه شورای ش��هر تهران همچنان ابهام 
دارد و تذکری که به صورت ش��فاهی دراین باره 
مطرح شد به صورت کتبی به شهردار تهران ابلاغ 

خواهد شد.  
این عضو شورای ش��هر تهران می گوید: بعد از 
ابلاغ این تذکر به صورت کتبی ش��ورا در انتظار 
پاسخ شهرداری خواهد نشست. به گفته او تلاش 
شورای شهر بر این است که مشکلات »با تعامل« 
حل شوند، بنابراین شورا امیدوار است »شهرداری 
پاس��خ قانع کننده ای داشته باش��د« چرا که اگر 
پاسخ قانع کننده نباشد »به صورت جدی جلوی 

این کار گرفته می شود«. 
عضو کمیس��یون برنام��ه و بودجه ش��ورای 
ش��هر تهران می گوید: شورای ش��هر تلاش دارد 
مدیریت شهری در چهارچوب ضوابط و مقررات 
و مصوبه های ش��ورا عمل کند و اب��راز امیدواری 
می کند مش��کلات با تعامل حل شود اما هشدار 
می ده��د »اگر اینطور نش��ود ش��ورا از ابزارهای 
قانونی اش استفاده خواهد کرد«. سابقه شهرداری 
در توجه به تذکرهای اعضای شورای شهر نشان 
می دهد این تذکرها چندان هم از طرف شهرداری 
جدی گرفته نمی شود. تا امروز بیش از 100 مورد 
تذکر از طرف شورای چهارم به شهرداری تهران 
داده شده است. انصاری هم با اشاره به این سابقه 
شهرداری ابراز امیدواری می کند که شهرداری به 

تذکرها بیشتر توجه کند. 

فضا برای قاچاق اشیای تاریخی 
کشور بسته می شود

ش�هروند| با ایج��اد امکان��ات و بکارگیری 
تجهیزات ب��ه روز در حوزه حفاظ��ت از موزه ها و 
اش��یای گرانبها و رصد اشیای تاریخی فضا برای 

قاچاق این اشیا و عتیقه در کشور بسته می شود. 
مسعود س��لطانی فر، رئیس س��ازمان میراث 
فرهنگی،صنای��ع دس��تی و گردش��گری ک��ه 
پنجشنبه به اس��تان همدان س��فر کرده بود در 
جری��ان بازدید از مرک��ز تفریحی و توریس��تی 
»گنجنامه همدان« ب��ا اعلام این مط��ل افزود: 
طی چنددهه گذش��ته برخی از اشیای تاریخی 
به رغم تلاش نیروهای حفاظتی به صورت قاچاق 
خارج می ش��د که با  اتخاذ تمهی��دات لازم و به 
روزرسانی فرآیندهای حفاظتی به طور قطع، فضا 
برای قاچاقچیان اشیای تاریخی کشور محدودتر 

خواهد شد.   
او افزود: حراست از میراث گرانبهای فرهنگی 
کشور علاوه بر ایجاد امکانات و تجهیزات نیازمند 
همکاری همه افراد به خصوص پایگاه های بسیج، 
شوراهای روستا و سازمان های مردم نهاد است. 
او ب��ا بیان این که دولت تدبیر و امید به اس��تفاده 
بهینه از این ظرفیت عظی��م عنایت ویژه ای دارد 
افزود: س��رمایه گذاری در بخش زیر ساخت های 
گردشگری موجب بازگشت س��رمایه و افزایش 
چند برابری آن در بخش گردشگری خواهد شد. 

 سلطانی فر درآمد کش��ور از صنعت توریسم 
و گردشگری در سال گذش��ته را 5 میلیارد دلار 
دانست و گفت: مهم ترین مشکل کشور در بخش 
گردشگری ساخت هتل است که باید با مشارکت 
 بخش خصوص��ی در ای��ن زمینه اقدام اس��اس 

صورت پذیرد.   

پرداخت خسارات معوقه درمان 
فرهنگیان در شهریور و مهر

ایس�نا| مدیرعامل بیمه تکمیلی آتیه سازان 
حاف��ظ از پرداخ��ت خس��ارات معوق��ه درمان 
فرهنگیان که از بیمه گ��ر قبلی باقی مانده بود در 

ماه های شهریور و مهر خبر داد. 
افشین مقصودی افزود: مطابق توافق انجام شده 
با وزارت آموزش و پرورش قرار شده است اسنادی 
که از بیمه گر قبلی باقی مانده یا توسط اداره تعاون 
وزارتخانه مورد رسیدگی قرار بگیرد یا مدارک را 
در اختیار ما بگذارند تا بتوانیم خس��ارت درمان 
فرهنگیان را طی شهریور و مهرماه پرداخت کنیم.

  او افزود: اسناد ماه های پایانی قرارداد آموزش 
و پرورش ب��ا بیمه گر قبلی اش موردرس��یدگی 
 قرار نگرفته بود لذا جزییات آن هنوز مش��خص

 نشده است.

درخواست 24 حزب از رئیس جمهوری
 برای صیانت از محیط زیست

جلوی تخریب محیط زیست را بگیرید
ش�هروند| 24 ح��زب سیاس��ی در نام��ه ای 
به حجت الاسلام والمس��لمین حس��ن روحانی 
رئیس جمه��وری خواه��ان رس��یدگی به وضع 
 محیط زیس��ت کش��ور و جلوگی��ری از تخریب

 آن شدند. 
در این نامه آمده اس��ت: بار دیگر آتش به جان 
مهم ترین و بزرگترین پارک ملی ایران که به عنوان 
یکی از 50 ذخیره گاه زیست محیطی کره زمین در 
فهرست میراث جهانی یونسکو ثبت شده است، 
افتاد و نزدیک به یک سوم جنگل های ارزشمند آن 
را در کام خود فرو برد. وضع محیط زیست کشور در 
بحرانی ترین دوران تاریخ خود به سر می برد. وضع 
تا آن اندازه بحرانی و در خطر است که می گویند 
جنگل های این س��رزمین که روزانه 40 هکتار از 
وسعتشان کاسته می شود و این تخریب روندی 
صع��ودی دارد، ت��ا چنددهه دیگر ب��ه وضعیتی 
 همچ��ون وض��ع کنون��ی تالاب ه��ای آن دچار 
خواهد ش��د. نویس��ندگان این نامه با برشمردن 
مش��کلات زیس��ت محیطی در کش��ور ی��ادآور 
شدند: تمام شاخصه های زیست محیطی کشور 
در وضعیتی بس��یار نامطلوب قرار دارند، تا جایی 
که برخی کارشناس��ان وضع فعلی را سقوط آزاد 
نامیده اند. به طوری که وضع محیط زیست کشور 
در بحرانی ترین دوران تاریخ خود به س��ر می برد. 
وضع ت��ا آن ان��دازه بحرانی و در خطر اس��ت که 
می گویند روزانه 40 هکتار از وسعت  جنگل های 
این س��رزمین  کاسته می ش��ود . هشتاد درصد 
تالاب ارزشمند بختگان خشک شده و ۶5 درصد 
دریاچه  ارومیه، که نماد محیط زیس��ت کش��ور 
است، به کویر نمک تبدیل شده است. عمق تالاب 
انزلی کم ش��ده و بخش های بزرگی از تالاب های 
گاوخونی، ارژن، پریشان، آجی گل و تالاب سه گانه  
 هامون نیز خشک ش��دند. وضع تالاب شادگان 

هویزه و هورالعظیم نیز نامناسب است. 
در بخ��ش دیگ��ری از این نامه تصریح ش��ده 
است، آلودگی هوا را هم که در بیشتر اوقات تجربه 
کرده اید، که ای��ن باعث می ش��ود  بتوانید وضع 
هم میهنان مان در برخی ش��هرهای غرب کشور، 
به ویژه ش��هر اهواز، را درک کنید. در این سال ها 
ذره ای هم از س��رعت ساخت وس��از در ابَرَش��هر 
تهران و در نتیجه افزایش جمعیت بی تناس��ب، 
که مولد همه آلودگی های ش��هر اس��ت، کاسته 
نش��ده و نه تنها توجهی از سوی مس��ئولان اداره  
شهر به این موضوع مهم نمی شود بلکه خودشان 
با ایج��اد دریاچه هایی نس��نجیده ب��ر طبل این 
ساخت وسازها و نابود کردن منابع آبی می کوبند. 
فعالان سیاس��ی از رئیس جمهوری خواس��تند 
تا پش��تیبانی خ��ود را از محیط زیس��ت افزایش 
دهد زیرا در س��ال های اخیر بیش��ترین آسیب 
 به محیط زیس��ت توس��ط طرح های دولتی وارد 
شده اس��ت. نویس��ندگان نامه با تأکید بر این که 
بخش دیگری از مشکلات محیط زیستی کشور 
به باقی ارکان دولت برمی گردد آورده اند، وزارتی 
که خود بانی سدسازی اس��ت، هرچند به تازگی 
با برگزاری همایش هایی می کوش��د خ��ود را با 
سیاست های جدید هماهنگ کند، اما همچنان 
از انتشار و پخش اطلاعاتش در حوزه ملی »آب« 
جلوگیری می کند و درواقع دس��ت از س��اخت 
هیچ کدام از س��دهای مخربش نکش��یده است. 
سدس��ازی های بی رویه و بی نتیجه تا آن جا مورد 
انتقاد اس��ت که حتي وزیر محترم نیرو نیز ادغان 
داشته اند در سدس��ازی افراط کردیم و بیلان آب 
زیرزمینی نزدیک به نیمی از سدها منفی است. با 
این حال، درحالی که طرح های بزرگی در بخش 
آب با اعتب��اری نجومی کلنگ زنی خواهد ش��د، 
عملیات اجرایی س��دهایی جدید هم آغاز شده 
اس��ت. این وضع به ش��ایعه هایی چون نیرومند 
بودن پیمان کاران و سودجویی آنان از بخش آب 
کشور، حتي به قیمت نابودی آن و تهدید زندگی 
ایرانیان، دامن زده است. این روند مخرب درحالی 
ادامه دارد که در زمینه تصفیه فاضلاب ها به ویژه 
در شهرهای مرکزی و ساحلی کوچکترین گامی 
برداشته نشده است. صلاح است دولت دراین باره 

تصمیمی قاطع بگیرد. 

 نصب دوربین های مداربسته
 در جنگل ها

ایس�نا| » برای ایجاد پایگاه های حریق در کشور 
400 میلیارد تومان اعتبار نیاز اس��ت. این در حالی 
است که برای اجرای طرح های آموزشی نیز مشکل 
داریم. تنها 40 میلیون ب��رای این موضوع اختصاص 
داده ش��ده که آن هم ابلاغ نمی شود، بنابراین اعتبار 
لازم برای ای��ن کار  را نداری��م.« حمیدرضا خیلدار، 
فرمانده یگان حفاظت سازمان محیط زیست با اعلام 
این مطلب گفت: برای حفظ جنگل ها نیاز به استفاده 
از سیستم پایش هوشمند و دوربین های مداربسته 
داریم.  دوربین هایی حساس به حرارت که از طریق 
سیستم وایرلس هشدار می دهند.  در همه کشورها 
از چنین سیس��تمی برای حفاظت مناطق استفاده 
می کنند. او  ادامه داد: بکارگیری این سیس��تم نیاز 
به اعتبار س��نگینی دارد به طوری که ما برای پارک 
ملی بمو )شمال شیراز( یک میلیارد تومان به صورت 
پایلوت اعتبار پیش بین��ی کرده  بودیم ک��ه در این 
صورت من به عنوان فرمانده یگان می توانستم منطقه 
را پایش کنم و این پایش به وسیله دوربین هایی انجام 
می شد که 25کیلومتر را تش��خیص می داد و از آن 
طریق می توانستیم از ۶ تا 7کیلومتری پلاک خودرو 
را بخوانیم،  با این حال برای اجرای آن در قالب پایلوت 

موفق نشدیم.

روی میز خبر بازتاب گسترده اعطای مدال فیلدز به مریم میرزاخانی

تبریک جهان به خانم دانشمند
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ش�هروند| نوبل ریاضی در دستان 
یک زن ایرانی. تا همین چند روز پیش، 
وقتی نام »مری��م میرزاخانی« می آمد، 
تعداد کسانی که او را می شناختند زیاد 
نبود، حالا و از چهارشنبه ای که گذشت، 
میلیون ها انس��ان در سراسر جهان او را 
می شناسند. یک دانش��مند ایرانی در 
رشته ریاضی و اولین زن دریافت کننده 
مدال فیلدز در تاریخ 7٨ساله آن؛ مدالی 
که معتبرترین جایزه ریاضی در جهان 

است و به نوبل ریاضیات مشهور شده. 
»چیره دست در گستره  قابل توجهی 
از تکنیک ه��ا و حوزه ه��ای متف��اوت 
ریاضی، او تجسم ترکیبی کمیاب است 
از توانایی تکنیکی، بلندپروازی جسورانه، 
بینش وس��یع و کنجکاوی ژرف.« این 
جمله ای اس��ت که کمیته مدال فیلدز 
درباره این ریاضیدان ایرانی که اس��تاد 
دانشگاه استنفورد هم است، گفته است. 
در بیانیه مطبوعات��ی مدال فیلدز آمده 
اس��ت: »اغلب به نظر می رسد به خاطر 
پیچیدگی ها و ناهمگنی های فضاهای 
مدولی، این غیرممکن اس��ت که بشود 

مس��تقیم روی آنها کار کرد اما نه ب��رای میرزاخانی. او 
شهود هندس��ی قوی ای دارد که به کمک آن می تواند 
مستقیما با هندس��ه فضاهای مدولی دست وپنجه نرم 
کند.« این دانشمند ایرانی به  دلیل »مشارکت فوق العاده 
در دینامیک و هندسه سطوح ریمانی و دیگر فضاهای 
مدول« این جایزه معتبر جهانی را دریافت کرده است.  
حالا فهرست اولین های »مریم میرزاخانی« 37ساله، 
کامل ش��ده؛ زنی که به تیم المپیاد ریاض��ی ایران راه 
یافت، اولین زنی که در المپیاد ریاضی ایران طلا گرفت، 
اولین کسی که دو س��ال مدال طلا گرفت، اولین فردی 
که در آزمون المپی��اد ریاضی نمره کامل گرفت و البته 
حالا اولین زن��ی که مدال فیلدز که از  س��ال 1۹3۶ هر 
چهار س��ال یک بار به دو تا چهار ریاضیدان زیر 40 سال 
داده می شود، دریافت کرده است. »میرزاخانی« درباره 
دریافت جایزه فیلدز گفته اس��ت: »این افتخار بزرگی 
اس��ت. اگر این جایزه زنان دانش��مند و زنان ریاضیدان 
را تشویق کند، خوش��حال خواهم ش��د. مطمئنم در 
س��ال های آتی زنان بیش��تری برنده این نوع جایزه ها 
خواهند ش��د.« او در صفحه فیس بوکش هم نوش��ته: 
»یکایک پیام ها و نظریات ش��ما دوستان و هم میهنان 
گرامی را خواندم. ممنون و س��پاس فراوان از همه شما 
دوستان خوبم. تشویق های شما موجب اعتمادبه نفس 
مضاعف من است.« در 3روزی که از دریافت این جایزه 
می گذرد، »مری��م میرزاخانی« هم جای��ش را در بین 
مس��ئولان دولتی ایران باز کرده و هم بین مردم عادی 
ایران و دیگر کشورها. اولین واکنش به دریافت این جایزه 
را »حسن روحانی«، رئیس جمهوری ایران نشان داد. او 

در متن پیام تبریکی که خطاب به »مریم میرزاخانی« 
نوشت، آورده است: »خانم پروفسور، مریم میرزاخانی 
کسب برترین جایزه ریاضیات در جهان را به شما تبریک 
می گویم. امروز ایرانیان می توانند به خود ببالند که اولین 
زن برنده جایزه فیلدز، هموطن آنان است؛ آری باید که 
شایستگان بر صدر نشینند و قدر ببینند. همه ایرانیان در 
هر جای جهان سرمایه های ملی این مرز و بوم هستند 
و من به نمایندگی از ملت ایران تلاش های علمی شما 
را ارج می نهم. امی��دوارم زندگیتان همواره سرش��ار از 
شادکامی و موفقیت باشد.«  »علی اکبر صالحی«، معاون 
رئیس جمهوری و رئیس س��ازمان انرژی اتمی هم در 
پیام تبریکی خطاب به مریم میرزاخانی گفت: »کسب 
بالاترین نشان علمی ریاضیات جلوه ای دیگر از قابلیت 

بی پایان زنان ایرانی است.« 
محمدرض��ا ع��ارف عض��و ش��ورای عال��ی انقلاب 
فرهنگی و رئیس بنیاد پیش��برد علم و فن��اوری ایران 
و بنیاد امید نی��ز  در پیامی، به مریم میرزاخانی تبریک 
گفت: »عنوان یک معل��م کوچک و عضو هیئت علمی 
دانشگاه صنعتی ش��ریف و نیز فارغ التحصیل دانشگاه 
اس��تنفورد امریکا، به ش��ما که از زمره همان مردان و 
زنان نام آور و تاریخ ساز این مرز وبوم هستید، صمیمانه 
تقدیر و تش��کر قلبی خود را در کسب افتخار ارزشمند 
 جدید برای تمامی ما ایرانیان که بار دیگ��ر نام ایران را 

پر آوازه کرد ابراز دارم.«
  مس��ئولان دیگر کش��ورها هم در این ب��اره واکنش 
نش��ان دادند. یکی از آنها دبیر اول حزب سوسیالیست 
فرانس��ه و وزیر مشاور این کش��ور در آموزش عالی بود 
که با انتش��ار بیانیه ای اعطای جایزه فیلدز، معتبرترین 

نشان ریاضیات به جمعی از ریاضیدانان جهان از جمله 
یک ریاضیدان فرانسوی پ - برزیلی، آرتور آویلا و یک 
ریاضیدان ایرانی، مریم میرزاخانی را ش��ادباش گفت. 
در بیانیه دبیر اول حزب سوسیالیس��ت فرانسه و وزیر 
آموزش عالی این کش��ور آمده اس��ت: »موفقیت خانم 
مریم میرزاخانی که هم اکنون در دانش��گاه استنفورد 
آمری��کا تحقیق و تدری��س می کند، نماد و سرمش��ق 
زیبایی برای همه دختران جوانی است که غالبا در زمینه 
پیگیری تحصیل و تحقیق در رشته های علمی از خود 
تردید نشان می دهند.« »یورگ کرامر« رئیس اتحادیه 
ریاضیدانان آلمان هم در واکنش به انتخاب این زن ایرانی 
گفته است: »بسیار خوش��حالم یک ریاضیدان زن این 
جایزه بزرگ و با افتخار را به دست آورده است و به نظرم 
دیگر وقت آن فرارسیده بود که یکی از زنان ریاضیدان 

این جایزه را به نام خود ثبت کند.«
ریاضی��دان فرانس��وی، »آرت��ور آویلا« هم ب��ا ابراز 
خرسندی از اعطای نشان فیلدز به »مریم میرزاخانی« 
گفته اس��ت جامعه علم��ی در جه��ان ممل��و از زنان 
ریاضیدان بانبوغ و باارزش��ی است و باید بسیار پیش از 

اینها این نشان به یک زن ریاضیدان تعلق می گرفت. 
دریافت این جایزه توسط »مریم میرزاخانی«، بازتاب 
گسترده ای را هم در رس��انه های خارجی داشته است. 
دویچه وله، بي بي سي، سایت دانشگاه استنفورد، روزنامه 
آمریکایي نیویورک تایمز و روزنامه فرانسوي لوموند از 
جمله رسانه هایي بودند که در سطح گسترده این خبر 
را پوشش دادند. هفته نامه آلمانی »اشپیگل« به عنوان 
یکی از پرتیراژترین نشریات اروپا در نسخه آنلاین خود 
در این باره نوش��ته اس��ت: »ظهور مریم میرزاخانی در 

س��طوح بالای علمی جهان در رشته 
ریاضی با مسابقات المپیاد ریاضی آغاز 
ش��د و امروز این زن ایرانی با دریافت 
جایزه فیلدز به عنوان برترین ریاضیدان 

جهان معرفی شد.« 
روزنام��ه »گاردین« هم با انتش��ار 
مقال��ه ای با ابراز ش��گفتی از موفقیت 
زن ریاضیدان ایرانی نوشته است: »در 
نهایت یک زن پس از 50 س��ال موفق 
به دریافت م��دال فیلدز ش��د اما چرا 
زودتر از اینها چنین موفقیتی کسب 
نش��ده بود؟«  »مری��م میرزاخانی« از 
بازماندگان س��انحه س��قوط اتوبوس 
حام��ل نخب��گان ریاضي دانش��گاه 
صنعتي ش��ریف به دره در اسفند 7۶ 
اس��ت. در این حادث��ه اتوبوس حامل 
دانشجویان ریاضي شرکت کننده در 
بیست ودومین دوره مسابقات ریاضي 
دانش��جویي که از اه��واز راهي تهران 
بود به دره س��قوط کرد و در آن ۶ نفر 
از دانش��جویان نخبه ریاضي دانشگاه 
صنعتي شریف که اغلب از برگزیدگان 
المپیادهاي ملي و بین المللي ریاضي 
بودند، کش��ته ش��دند.  میرزاخانی که در تهران متولد 
ش��ده در کودکی می خواسته نویسنده ش��ود اما حل 
مسائل هندسه و ریاضی به او لذت بیشتری می داد. او در 
مورد کارش می گوید: »مثل حل کردن یک پازل است. 
مانند یک کارآگاه باید نقطه ها را به هم وصل کنم و این 
برایم سرگرم کننده است. هرچه بیشتر زمان در ریاضی 
صرف می کنم، بیش��تر هیجان زده می ش��وم.« »مریم 
میرزاخانی« متولد 135۶ در تهران و از دانش آموختگان 
دبیرستان فرزانگان تهران است. میرزاخانی در دو دوره 
متوالی المپیاد جهانی ریاضی، در س��ال های 73 و 74، 
عضو تیم ایران بود و هر دو س��ال مدال طلا و در  س��ال 
74 نمره کامل گرفت. او دوره کارشناس��ی ریاضی را در 
 سال 13٨7 در دانشگاه صنعتی شریف به اتمام رساند 
و برای دوره تحصیلات تکمیلی به دانشگاه »هاروارد« 
آمریکا رفت. میرزاخانی دوره دکترا را زیرنظر »کورتیس 
مک مولن« برنده مدال فیلدز  سال 1۹۹٨ میلادی، در 
 سال 2004 در دانشگاه  هاروارد به پایان رساند. او از  سال 
2004 تا 200٨ محقق موسسه ریاضی کلیِ و استادیار 
و سپس استاد تمام دانشگاه پرینس��تون بوده و از  سال 
200٨ میلادی نیز استاد تمام دانشگاه استنفورد بوده 
است. او جوایز ریاضی متعدد دیگری دریافت کرده و در 
سال های 2010 و 2014 جزو سخنرانان مدعو کنگره 
بین المللی ریاضیدانان بوده است. »میرزاخانی« از  سال 
2004 تا 200٨ استاد و پژوهشگر ریاضیات محض در 
دانشگاه پرینستون بود و حالا استاد دانشگاه استنفورد 
اس��ت. او به همراه همسر و دختر 3س��اله اش در شهر 

استنفورد در ایالت کالیفرنیای آمریکا زندگی می کند. 

خبر

چهارشنبه 2۹مرداد که بیاید صحن علنی مجلس 
میزبان رضا فرجی داناس��ت؛ وزیر عل��وم، تحقیقات و 
فناوری دولت روحانی که سرانجام طرح استیضاحش 
در مجل��س اع��لام وصول ش��د و تا پای��ان این هفته 
روش��ن می ش��ود او همچنان وزیر می ماند یا این که 
رئیس جمهوری درس��ت یک ماه مانده به آغاز  س��ال 
تحصیلی باید به فکر سرپرس��ت و وزیر دیگری برای 

وزارت علوم باشد. 
اعلام وصول استیضاح وزیر علوم در مجلس پس از 
هفته ها چانه زنی و مذاکرات سیاسی حالا نمایندگان 
عمدتا تندرو اصولگرا را مقابل دولت روحانی قرار داده؛ 
همان نمایندگان��ی که پس از آن که تلاش  هایش��ان 
برای اعم��ال نفوذ در انتخ��اب وزیر عل��وم به نتیجه 
نرس��ید در یک س��ال اول فعالیت دولت یازدهم از هر 
فرصتی ب��رای نقد سیاس��ت ها و عملک��رد دولت در 
ح��وزه آموزش عالی و دانش��گاه ها اس��تفاده کردند و 
س��رانجام هم وزیر را پای میز استیضاح کشاندند آن 
هم در شرایطی که  سال تحصیلی جدید یک ماه دیگر 
آغاز می ش��ود. حجت الاسلام »حسین سبحانی نیا«، 
عضو هیأت رئیس��ه مجلس شورای اس��لامی دیروز 
اعلام کرد: اس��تیضاح وزیر در جلسه چهارشنبه این 
هفته برگزار می ش��ود. 51نماینده ای که اس��تیضاح 
وزیر علوم را خواستار ش��ده اند در متن نامه استیضاح 
4دلیل را مطرح کرده اند: »عدم پذیرش و س��رگردانی 
پذیرفته ش��دگان قانون��ی بورس��یه های تحصیلات 
تکمیل��ی«، »اعزام گروه های سیاس��ی بعض��ا دارای 
سوابق تندروی کارشناس��ان ارزیابی عملکرد روسای 
دانشگاه ها که زمینه ایجاد تنش را در دانشگاه ها فراهم 
کرده و تغییر شیوه انتخاب روسای دانشگاه ها برخلاف 
رویه های جاری شورایعالی انقلاب فرهنگی و خلاف 
دستور صریح ریاست محترم جمهوری«، »منصوب 
کردن عناصر دارای سوابق مش��خص در فتنه ٨٨ در 
مسئولیت های مهم ستادی وزارتخانه و عزل اشخاص 
عالم، متعهد و مدیر از برخی دانش��گاه ها و نصب افراد 
دارای سوابق تند افراطی به ویژه در مدیریت های میانی 
دانشگاه ها«، »عدم مواجهه درست با تحرکات سیاسی 
ضدانقلاب و ضدنظام برخی عناصر فعال در دانشگاه ها 
و میدان دادن به برخی نشریات دارای رویکرد ضددینی 
و گرایشات شدیدا قومی و تجزیه طلبانه  یا الحادی در 
محیط های دانش��گاهی و احیای برخی تشکل های 

افراطی و آشوب طلب.« 
اس��تیضاح وزیر علوم بعد از هفته ها کشمکش و در 

شرایطی که موضوع اس��تیضاح پس از دیدارهای او با 
نمایندگان مجلس منتفی شده بود واکنش های زیادی 
داشته است. موافقان سیاست ها و برنامه های فرجی دانا 
در وزارت علوم این اس��تیضاح را سیاسی می دانند و از 
وزیر علوم دولت روحانی می خواهند تا در روز استیضاح 
حرف هایش را بزند همان حرف های ناگفته ای را که در 
حدود یک سال گذشته بر زبان نیاورده و به جای گفتن 

همه آنها سکوت کرده است. 
»سعید سهراب پور«، قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
تأکید بر این که استیضاح وزیرعلوم از نظر من ضروری 
نیست، گفته: »اس��تیضاح وزیرعلوم در آستانه  سال 
تحصیلی جدید، آموزش عالی و فضای دانشگاه ها را با 
چالش مواجه می کند. هنوز تکلیف مسائل ضروری تر 
مشخص نشده اس��ت، برای مثال هنوز حکم رئیس 
دانشگاه صنعتی شریف صادر نشده است، البته نتیجه 
استیضاح مشخص نیس��ت اما اگر استیضاح موجب 
 تغیی��ر وزیر ش��ود، فضای آم��وزش عالی با مش��کل

 مواجه می شود.« 
»حمید میرزاده«، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی هم 
به موضوع استضیاح فرجی دانا واکنش نشان داده و از 
او خواس��ته تا در روز استیضاحش از جفایی که دولت 
گذشته در حق دانشجویان و دانشگاهیان روا داشته، 
بگوید. به گفته رئیس دانشگاه آزاد اسلامی، »استیضاح 
حق مجلس شورای اسلامی اس��ت، اما باعث تعجب 
است که هنوز یک سال از فعالیت های آقای فرجی دانا 
نگذش��ته می خواهند او را اس��تیضاح کنن��د. دکتر 
فرجی دانا در برنامه هایشان بسیار موفق عمل کرده و 

توانسته اند  تعامل خوبی با دانشگاه آزاد به وجود بیاورند 
و بسیاری از مشکلات لاینحل با همکاری وزارت علوم 
حل شده است. نباید دانشگاه ها را از مدیران توانمندی 
همچون این افراد محروم کرد. مجلس فرصت بیشتری 
برای ایشان قائل شود تا برنامه هایشان را اجرایی کنند.« 
»محمد صارم��ی«، عضو ش��ورای مرکزی انجمن 
اس��لامی مدرس��ین دانش��گاه ها هم از وزیر خواست 
واقعیت ه��ا را به م��ردم بگوی��د. او به »ایلن��ا« گفت: 
»مصرانه از فرجی دانا می خواهم در جلس��ه استیضاح 
واقعیت ها را با مردم درمیان بگذارد و مطمئن باش��د 
در صورت پیگیری برای تحقق برنامه های وزارت علوم 
که براساس آن برنامه ها از مجلس رأی اعتماد گرفته 
است، از حمایت های اکثر قریب به اتفاق دانشگاهیان 

برخوردار خواهد شد.«
به گفته او بررسی مطالبات و خواسته های نمایندگان 
خواهان استیضاح در یک ماه اخیر بیانگر آن است که 
این استیضاح بیش از آن که راجع به برنامه ها و عملکرد 
وزارتخانه باشد، سیاسی است و با هدف ممانعت از برملا 
شدن تخلفات و قانون شکنی های متعدد حاکمان بر 
وزارت علوم در ٨ س��ال فعالیت در فضای امنیتی دارد. 
او می گوید: »با کمال تعجب ملاحظه شد مثلا به جای 
حمای��ت از ورود این وزارتخانه به بحث بورس��یه های 
غیرقانونی دکترا در دولت های نهم و دهم، شمش��یر 
مبارزه با وزیر را از نیام بیرون کش��یده و بی محابا وی 
را آماج حملات خود قرار داده اند. سیاس��ی بودن این 
اقدام بهت برانگیز آن قدر واضح اس��ت که حتی عضو 
کمیس��یون آموزش و تحقیقات مجلس که خود در 

زمان رأی اعتم��اد در مخالفت با فرجی دانا نطق کرده 
بود، طرح استیضاح او را سیاسی و جناحی خواند.«

صارمی با بیان این که عملکرد یک س��ال گذش��ته 
فرجی دان��ا و هم��کاران وی به رغ��م کارش��کنی ها و 
مخالفت های بی س��ابقه با برنامه ها و اقدامات مثبت 
وزارتخانه در مجموع قاب��ل قبول بوده و مورد حمایت 
دانشگاهیان است، گفت: البته تغییرات صورت گرفته 
در سطح حداقل انتظارات جامعه دانشگاهی بوده و به 

هیچ وجه منطبق با سطح انتظارات دانشگاه نیست. 
از نگاه مصطفی شریف هم »دانشگاهیان خواستار 
روش��ن ش��دن حقایق در وزارت علوم دولت گذشته 
و رس��یدگی به آنها هس��تند« این عضو هیأت علمی 
دانشگاه علامه طباطبایی معتقد است؛ استیضاح دکتر 
فرجی دانا باعث بلاتکلیفی و از هم پاشیدن برنامه های 

کوتاه مدت و میان مدت وزارت علوم خواهد شد. 
شریف دیروز با اشاره به اعلام وصول استیضاح وزیر 
علوم در مجلس شورای اس��لامی به »ایلنا« گفته: »با 
توجه به این که پیش از این دو وزیر پیش��نهادی برای 
وزارت علوم نیز موفق به گرفتن رأی اعتماد از مجلس 
نشده بودند و این وزارتخانه با سرپرست اداره می شد، 
اس��تیضاح وزیر عل��وم قطعا تأثیر مطلوب��ی در وضع 
دانشگاه ها نخواهد داشت، زیرا دوباره ثبات مدیریتی در 

این وزارتخانه به چالش کشیده می شود.«
این اس��تاد اقتص��اد دانش��گاه علام��ه طباطبایی 
خاطرنشان کرد: در دوره گذش��ته یک سری اتفاقات 
افتاد که هیچ کس نمی تواند آنها را انکار کند، از همین رو 
هم نمایندگان و هم دانشگاهیان خواستار رسیدگی به 
این اتفاقات و روشن شدن حقایق هستند. دانشگاهیان 
نیز خواهان این هستند که تکلیفشان مشخص شود و 
در این جا به هیچ عنوان بحث افشاگری و حب و بغض 
مطرح نیست بلکه مسأله مهم بر سر مصالح ملی است. 

ش��ریف با تأکید بر این که قانون باید س��رلوحه کار 
همگان قرار گیرد، یادآور شد: یک عده از دانشجویان 
درگذش��ته به ناحق با عنوان س��تاره دار یا هر ش��کل 
دیگری از دانشگاه اخراج ش��دند و حق این بوده که به 
جایگاه اصلی خود برگردانده شوند، البته ممکن است 
موارد جزیی هم وجود داش��ته باش��د که خلاف این 
باشد، اما بحث ما روی این موارد نیست. بحث ما بر سر 
دانشجویانی است که به ناحق از دانشگاه اخراج شدند 
و من فکر نمی کنم نماینده ای که مصالح کش��ور را در 
نظر داشته باشد، نسبت به برگرداندن آنها به دانشگاه 

معترض باشد. 

ادامه واکنش ها به استیضاح وزیر علوم، تحقیقات و فناوری

فرجی دانا حقایق را بگوید


